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Veilige fietsinfrastructuur  -  Investeringen

De media berichtten op 4 en 5 juni over de nieuwe cijfers van verkeersslachtoffers uit 
verschillende Europese landen. Deze cijfers afkomstig van het European Transport Safety 
Council tonen tegenvallende cijfers voor Vlaanderen. Vlaanderen scoort hier veeleer 
teleurstellend.

In Vlaanderen waren in 2013 ruim 7000 gewonden en 66 fietsdoden. Voorlopige cijfers 
voor 2014 voorspellen ook weinig beterschap: ruim 7.800 gewonden en minstens 53 
doden. Tussen 2010 en 2013 is het aantal jaarlijkse dodelijke ongevallen bij fietsers met 
8% gestegen, terwijl er over de periode 2002-2012 nog een daling van 28% fietsdoden 
was. Een eerste indruk is dat de positieve trend is gekeerd. Volgens de Vlaamse Stichting 
Verkeerskunde scoort Vlaanderen met meer dan 9 fietsdoden per miljoen inwoners het 
slechtst van heel Europa.

De stad Antwerpen scoort omgerekend nog slechter dan de bovenvermelde 9 fietsdoden 
per miljoen inwoners. Volgens cijfers van het Belgisch Instituut voor Verkeersveiligheid 
steeg het aantal fietsdoden in Antwerpen in 2013 naar 20.

In de media heeft de minister al gereageerd dat de regering 90 miljoen gaat investeren 
in nieuwe infrastructuur. Ook gaf de minister aan dat er 2,5 miljoen euro geïnvesteerd 
zal worden in fiets- en wandelnetwerken, dit werd opgetekend  op 8 juni door kranten in 
hun berichtgeving over de stijgende populariteit van wandelen en fietsen bij onder meer 
toeristen.

1. Hoe evalueert de minister deze negatieve ontwikkeling van het aantal 
fietsslachtoffers?

2. De minister spreekt van een investering ter waarde van 90 miljoen. 

Betreft het hier 90 miljoen in nieuwe fietsinfrastructuur? Maakt deze 90 miljoen deel 
uit van het Fietsinvesteringsprogramma?

3. Maakt de 2,5 miljoen euro, die ter beschikking is voor projecten via het loket 
Toerisme Vlaanderen, deel uit van de eerder genoemde 90 miljoen? Zo niet, waar valt 
deze investering onder te brengen in de begroting?

4. Op basis waarvan komen bepaalde projecten prioritair aan de orde bij investeringen 
in fietsinfrastructuur?



5. Wordt er bij nieuwe fietsinfrastructuur behalve met veiligheid ook voldoende rekening 
gehouden met wensen als comfort en reistijd voor fietsers? 
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1. Vooreerst wens ik te reageren op de cijfers die U aanhaalt in de aanhef van Uw 
vraag, want deze cijfers zijn niet correct.

Het rapport “Making walking and cycling on Europe’s roads safer” van de European 
Transport Safety Council (ETSC) bevat geen specifieke cijfergegevens voor 
Vlaanderen, maar enkel gegevens voor België. Het rapport toont dus geen 
tegenvallende cijfers voor Vlaanderen. Ook de cijfers van België in dit rapport zijn 
niet de slechtste van Europa.

U stelt verder: “Volgens cijfers van het Belgisch Instituut Voor de Verkeersveiligheid 
steeg het aantal fietsdoden in Antwerpen in 2013 naar 20.”  Deze cijfers zijn fout, 
want volgens het BIVV waren er in Antwerpen in 2013 0 fietsdoden. De Stad 
Antwerpen scoort dus uitstekend op dit vlak.

Tot slot vermeldt U dat Vlaanderen met 9 fietsdoden per miljoen inwoners het 
slechtst scoort van heel Europa. Dit cijfer moet eveneens met de nodige 
omzichtigheid worden bekeken. Het rapport van het ETSC stelt (op pagina 15) dat 
men cijfers met het aantal fietsdoden per miljoen inwoners niet kan gebruiken, 
zonder de relatie tussen het fietsgebruik en het aantal inwoners te geven. Helaas zijn 
daar niet voldoende gegevens over. Er is dus geen zuivere vergelijkingsbasis. Ter 
info en vergelijking zien we bijvoorbeeld dat Nederland 8,3 fietsdoden per miljoen 
inwoners telt.

Maar ik wil me geenszins verschuilen achter statistieken of cijfers, integendeel 
verkeersveiligheid is voor mij een topprioriteit. Ik werk nu aan een geïntegreerd 
verkeersveiligheidsplan. En veiligheid voor fiets maakt daar deel van. Ik heb 
nagezien wat dit rapport voorstelt om de verkeersveiligheid voor fietsers te 
verhogen. En heel wat oplossingen die worden voorgesteld sluiten perfect aan bij 
mijn beleid.
  
Cruciaal is het nemen van maatregelen in verband met de snelheid van auto’s, 
vrachtwagens en bussen. Het is immers het snelheidsverschil dat de risico’s op 
ongevallen en de ernst ervan aanzienlijk verhoogt. Uit dit rapport blijkt dat België 
veel meer fietsslachtoffers heeft buiten de bebouwde kom. En dat is juist waar ik 
werk van willen maken: een algemene beperking van 90 kilometer per uur naar 70 
kilometer per uur. Dat zal zeker een positieve impact hebben op de ongevallencijfers.

Verder wordt er in dit rapport gepleit voor de invoering van Intelligent Speed 
Assistance (ISA). Vandaar ook de initiatieven die ik neem in het kader van de 
verkeersbordendatabank. 

Tot slot wordt het advies gegeven voor de aanleg van snellere en veiligere 
fietsverbindingen met de nodige bescherming voor de fietser.
Dat is ook mijn ambitie op het vlak van de aanleg van fietssnelwegen en fietspaden 
in het algemeen. Bij de werken die op de gewestwegen worden ondernomen, wordt 
de fietsinfrastructuur systematisch in ogenschouw genomen. Daarnaast investeren 
de Vlaamse waterwegbeheerders – Waterwegen en Zeekanaal, De Scheepvaart - in 



de fietsvriendelijke aanleg van jaagpaden. Bij grote werken aan dijken of 
watergebonden infrastructuur wordt ook de fietsinfrastructuur meegenomen.
Met de provincies en de steden en gemeenten werken ik samen aan veilige 
fietsroutes via fietsfondssubsidies. Zowel routes op het bovenlokaal functioneel 
fietsroutenetwerk  als de hierboven vermelde fietssnelwegen zitten daarin vervat.

De maatregelen die ik neem sluiten dus aan op de adviezen die we terugvinden in 
het rapport van het ETSC.

Daarnaast hebben we sensibiliserende campagnes die lopen of liepen. In 
samenwerking met de Wielerbond Vlaanderen en de Vlaamse Wielrijdersbond is er 
het project ‘Fiets Wijs!’, met een focus op veilig fietsen en een veilige fietsuitrusting. 
Ook neemt de vzw Verenigingen voor verkeersveiligheid in haar projecten met het 
maatschappelijk middenveld het thema fietsverkeersveiligheid op. 
In de Kijk Uit-afleveringen van maart en januari van dit jaar ging het over 
fietsveiligheid. Tot slot besteden we binnen de educatieve projecten van de Vlaamse 
overheid zeer veel aandacht aan veilig fietsen. Er zijn tal van initiatieven en vzw’s die 
door de Vlaamse overheid worden gesubsidieerd. Het gaat bijvoorbeeld over de 
zichtbaarheid van fietsende kinderen. Binnen het onderwijs worden fietsexamens 
georganiseerd. We ondersteunen ook projecten van Okra en Pasar met betrekking 
tot het veilig rijden met elektrische fietsen.

2. De investeringen in fietsinfrastructuur omvatten zowel de aanleg van nieuwe 
fietspaden en fietsinfrastructuur, als de verbetering van bestaande infrastructuur. 
Voor deze berekening kijken we zowel naar de investeringen in fietspaden, als naar 
het aandeel van fietsinvesteringen binnen de globale infrastructuurwerken. De 
berekening van deze laatste uitgave kan dus pas achteraf worden gemaakt, na 
uitvoering der werken.

3. Deze investering vallen binnen het impulsprogramma Fiets- en Wandelnetwerken van 
Toerisme Vlaanderen.
Een deel van de subsidies zal worden aangewend voor fietsinfrastructuur en dit 
aandeel zal in aanmerking worden genomen voor het investeringsprogramma voor 
fietsinfrastructuur. 

4. In mijn beleidsbrief heb ik al aangegeven dat ik in de eerste plaats ga voor 
fietsinfrastructuurprojecten die het woon-werkverkeer en het schoolverkeer 
verbeteren. In het bijzonder in de congestiegevoelige gebieden. Verder ga ik voor 
integrale netwerken en  een veilige en comfortabel  fietspaden.

5. Ja, hiermee wordt rekening gehouden. Directheid (reistijd) vormt één van de 
belangrijkste criteria bij de opmaak van het bovenlokaal functioneel 
fietsroutenetwerk. De richtlijnen voor comfort werden in 2012 in het vademecum 
opgenomen, en vormen de leidraad voor de aanleg van fietspaden.


